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Abstract of thesis 

 فً محافظة ذي  Echis carinatusدراسة بعض التأثٌرات الفسٌولوجٌة لسم الافعى ذات الحراشف المنشارٌة )افعى سٌد دخٌل(
 Rattus norvegicusالعراق فً الجرذان المختبرٌة  -قار

 

تأثٌر سم الافعى ذات الحراشف المنشارٌة )افعى سٌد دخٌل( على المتغٌرات الفسٌولوجٌة والنسجٌة فً ذكور واناث الجرذان المختبرٌة، 

الافعى الى تغٌرات جوهرٌة فً نسٌج الكبد والكلى والخصى وقد اظهرت النتائج انخفاض فً العدٌد من معاٌٌر الدم وكذلك ادى حقن سم 

 والمباٌض.

كما اظهرت نتائج الدراسة الحالٌة انخفاض حاد فً مستوٌات الهرمونات الجنسٌة فً الذكور والاناث. كما ادى حقن جرعات من سم 

 . IgG- IgM- IgAالافعى الى انخفاض فً مستوٌات الامٌنوكلوبٌنات المناعٌة مثل 

عند استخدام الترٌاق لمعالجة الحٌوانات المختبرٌة )الجرذان( المحقونة بسم الافعى ظهر ارتفاعا معنوٌا فً المعاٌٌر الدموٌة اما 

ومستوٌات الهرمونات الجنسٌة وكذلك فً مستوٌان الامٌنوكلوبٌنات المناعٌة مما ٌستنتج بان الترٌاق سبب تعدٌل المعاٌٌر المدروسة 

 لسم.التً تأثرت بإعطاء ا

A study of some physiology effect of venom Saw Scaled Viper (Said Dakhil) Echis carinatus in a 
province Thi-Qar Iraq in laboratory rats Rattus norvegicus 

 

The present study was design to investigate the effect of administration of Echis carinatus snake 

venom on physiological and histological parameters in male and female laboratory rats. The results 

revealed an a significant declined in blood parameters and great changes in histology of kidney, liver, 

testes and ovaries. The results of this study a significant decrease of the levels of sex hormones in male 

and female rats received the venom and this venom also caused a reduction in aminoglubulines  (IgG- 

IgM- IgA) . The antivenome injection to venomed rats lead to significant increase of blood parameters, 

and sex hormones level. This conclude that antivenom repaired the adversive effects of venom in these 

animals. 


